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عکس نوشت

مرگ حق اســت و یک روز از روزهای خدا روزی ما هم می شــود. می دانم ستون آگهی ترحیم صفحه دیگری 
است. اما رفیقم خواهر دسته گلش را به خاک سرد سپرد تا از سردی خاک، آتش سینه اش کمتر شعله کشد. 
 قرار نیست برایتان روضه بخوانم که اگر بخواهم هم بلدش نیستم. می خواهم درباره مهربانی بنویسم. می خواهم 
چند خط از مواجهه ام با یک مراسم خاکسپاری بنویسم… می خواهم یک سند درباره شیراز و شیرازی در روزنامه  به یادگار بگذارم. رفیقم بچه شیراز است. شیرازی 
بودن یعنی وقتی می شنوی عزیزت داغدار شده همه کار و زندگی را تعطیل می کنی تا به داد صاحب عزا برسی. شیرازی بودن یعنی یک دوست از سر صدق و صفا 
زیر بازوی داغدیده را می گیرد و دوست دیگر اشک دیده اش را پاک می کند. شیرازی بودن یعنی خانه همه فامیل و دوست و آشنا می شود خانه تو. شیرازی بودن یعنی 
هر که رخت عزا به تنت ببیند در آغوشت می گیرد و بر تو رأفت می برد. شیرازی بودن یعنی گورکن و قرآن خوان هم با اشک تو اشک می ریزند و از جان و دل می کنند 
و می خوانند. شیرازی بودن یعنی راننده تاکسی سختش است مسیر دارالرحمه را قبول کند و سوار ماشینش که می شوی می گوید کاکو داغت نبینم. شیرازی بودن 
یعنی وقتی می فهمی اعضای بدن عزیز جوان ازدســت رفته ات می تواند زندگی انســان دیگری را به او برگرداند پا روی دل ریش ریش ات می گذاری و می بخشی. 

شیرازی بودن یعنی وقتی گوشه کافه ای در حال نوشتن این چند خطی، صاحب کافه بالای سرت بیاید و بگوید چته کاکو چرا ایقد تو همی؟
رفیقم می خواهد روی سنگ خواهرش بتراشد

ذوقی چنان ندارد بی دوست زندگانی
دودم به سر برآمد زین آتش نهانی

شیراز در نبسته ست از کاروان ولیکن
ما را نمی گشایند از قید مهربانی

علی، کاکو، داغت نبینم.

درباره عکسی از یک مراسم خاکسپاری

کاکو، داغت نبینم

3

در حاشیه �
مراســم آغاز ســال تحصیلی  ۱۴۰۴ _ ۱۴۰۳، البته با حواشی هم همراه بود. 
در این مراســم پس از صحبت های وزرای علوم و بهداشــت و زمانی که نوبت به 
صحبت های رئیس جمهو رسید، برخی از دانشجویان با صدای بلند تلاش کردند 
خواسته خود را به گوش رئیس جمهور برسانند. این درحالی بود که در این مراسم 
زمانی برای صحبت دانشجویان در نظر گرفته نشده بود. با این حال رئیس جمهور 
در واکنش به این مطالبه دانشجویان گفت:»دانشجو که شلوغ نمی کند. بگذارید 
من حرفم را بزنم ببینیم چی میشه. جلسه را به هم نزنید اگر می خواهید به هم 
بزنید ما برویم، شــما حرف بزنید. برای شــنیدن مطالبات شما یک وقت دیگر 
جلسه می گذاریم.« پزشکیان سپس از دانشجویان خواست یک نفر را انتخاب 
کنند تا در حضور او صحبت کند. آنطور که در رسانه ها گزارش شده همین زمان 
علی صفری، رئیس بسیج دانشجویی دانشگاه تهران خود را به جایگاه رساند و 
رئیس جمهور تریبون را به او داد.  صفری خطاب به پزشکیان اظهار کرد:»نامه ای 
از سوی بسیج دانشگاه تهران و جامعه اسلامی دانشگاه تهران تقدیم شما شد و 
از وزیر علوم و رئیس دانشگاه و نماینده رهبری در دانشگاه پیگیر هستیم. در این 
برنامه اگر عنوان آغاز سال تحصیلی دارد باید تریبونی به دانشجویان داده می شد. 
در ســر در دانشگاه نوشته شــده خدا لعنت کند دست هایی را که می خواهند 
از دانشــگاه ها سیاســت زدایی کنند. این حرف رهبری اســت.« او در ادامه از 
رئیس جمهور درخواست کرد که از دانشگاه سیاسی صیانت شود:»دانشجویان 
حذف شدند. یک ماه است که آقای سیمایی به ما فرصت جلسه نمی دهند. بعد 
از برنامه در میان دانشجویان بیرون سالن بیایید و با آنها صحبت کنید و به ما قول 
دهید برای مراســم شانزده آذر این رویه را درست کنید.« با این حال اعتراض در 
این مراسم محدود به دانشجویان نبود و بعد از اظهارات رئیس بسیج دانشجویی 
دانشگاه تهران، زمانی که پزشکیان بار دیگر در پشت تریبون قرار گرفت تا ایراد 
ســخن کند، باز هم صدای همهمه و اعتراض بلند شد. این بار معترض یکی از 
کارمندان دانشگاه تهران بود. این اعتراض و در واقع شیوه آن با انتقاد پزشکیان 
مواجه شد: »لطفاً بنشینید و بگذارید من حرف بزنم و خواهشاً جلسه را به هم 
نریزید، در این جلسه که قرار نبود شما صحبت بکنید، وقتی شما نمی توانید نظم 
را رعایت کنید، یعنی ما هنوز به این فهم و آگاهی نرسیده ایم که در چارچوب یک 
برنامه مراعات کنیم. اگر می خواهید جلسه را به هم بزنید، من بروم و شما بیایید 

صحبت کنید، حتماً جلسه بگذارید تا برای کارمندان هم صحبت کنیم.«

16 آذر نوبت تشکل های دانشجویی �
وزیر علوم اما در واکنش به حواشی مراسم دیروز دانشگاه تهران گفت:»هر 
جلســه ای اقتضای خاص خــودش را دارد. همه تشــکل ها باید تریبون 
داشته باشند، اما وقتش ۱۶ آذر است. نمی شود یک تشکل بگوید فقط 

به من تریبون بدهید.« 

کاهش فشارها، رویکرد متفاوت �
امیرحسین سیدعلی، فعال دانشجویی و عضو سابق 
شــورای مرکزی انجمن اســامی دانشــگاه تهــران و 
دانشــگاه علوم پزشــکی تهــران از کاهش فشــارها در 
دانشــگاه ها به هم میهن می گوید:»به نظر می رسد رویکرد 
مسئولین دانشگاه و به ویژه دانشگاه تهران در دولت فعلی با رویکرد دولت سیزدهم 
قابل مقایسه نیست؛ یعنی موضع وزارت علوم دولت قبل و شاید شخص وزیر علوم 
به ویژه در دانشگاه تهران کاملًا سوگیرانه بود. به عنوان مثال در دانشگاه تهران به 
برخی از تشــکل ها کاملًا بها داده می شد اما برخورد با تنها تشکل  اصلاح طلب 
یعنی انجمن اسلامی دانشگاه بسیار متفاوت بود.« او ادامه می دهد:»در خصوص 
اتفاق های سال ۱۴۰۱ تا جایی که در جریان هستم پرونده  دانشجوهایی که آن 
زمان در دانشگاه تهران تعلیق یا اخراج شدند درحال پیگیری است. البته تا جایی 
که اطلاع دارم اعتراض فعلی این دانشجویان عضو انجمن اسلامی نسبت به این 
موضوع است که پیگیری ها چندان شفاف نیست و دبیر انجمن مصاحبه ای هم 
در این خصوص انجام داده بود.« این فعال دانشجویی که سال گذشته از دانشگاه 
فارغ التحصیل و در حال حاضر در دانشگاه شریف ادامه تحصیل می دهد به این 
موضوع اشاره می کند که هم در دولت روحانی و هم در دولت رئیسی در دانشگاه 
تهران حضور داشته است:»اگرچه در این مدت اتفاق خیلی خاصی نیفتاده است 
اما باید در نظر گرفت که دولت چهاردهم تنها حدود ۱۰۰ روز اســت که مدیریت 
کشــور را برعهده گرفته اما به نظرم در همین مدت هم رویکرد این دولت نه تنها 
نسبت به دولت سیزدهم که حتی نسبت به دولت دوازدهم هم خیلی متفاوت و 
پذیراتر اســت. در اواخر دولت دوازدهم چندان هم شاهد رویکردهای مبتنی بر 

آزادی بیان و... نبودم.«

بازبینی پرونده دانشگاهیان منتقد در یک کمیته تخصصی �
محمدصالــح نقــره کار، حقوقــدان کــه هم بــه لحاظ 
فعالیت های فردی و هم به لحاظ همکاری با کارگروه حقوق 
بشر اتحادیه کانون های وکلای دادگستری ایران )اسکودا( 
در جریان پرونده تعدادی از دانشجویان و اساتید معترض و 
منتقد دانشگاه ها قرار دارد، درباره رویکرد دولت چهاردهم نسبت به مشکلات 
حقوقی ایجادشــده برای این افراد به هم میهن اظهار داشت:»دغدغه عمومی 
برای دانشگاه ها این است که این نهاد باید با شیوه های غیرپلیسی و خودانتظام 
اداره شود و نهادهایی که در این حوزه ها مداخله می کنند با رعایت حریم و قواعد 
سزاوار دانشگاهی مبادرت به ورود در حوزه های جذب، پایش، نظارت و کنترل 
دانشــجویی باشند و از رفتارهای مداخله گرانه ناقض حقوق شهروندی و به ویژه 
حقــوق اجتماعی اجتناب کنند.« او از دغدغه دولــت چهاردهم درباره جامعه 
دانشگاهی می گوید:»عملکرد این دولت باتوجه به شعار و وعده محوری بازگشت 
اخلاق دانشگاهی و حقوق دانشگاهیان به دانشگاه بوده است. در بدو استقرار 
دولت به وعده رئیس جمهور عمل و کمیته ای در این خصوص تشــکیل شده تا 
موضوعات مرتبط با دانشگاه علوم پزشکی و دانشگاه های تحت نظر وزارت علوم 
به شیوه های دقیقی مورد بازبینی قرار بگیرد و پرونده اساتیدی که اخراج شدند یا 

دانشجویانی که به نوعی وضعیت تعلیقی دارند هم مورد بازنگری قرار بگیرند.« 
او اضافــه می کند:»دولت جدید با این اقدامات تــلاش می کند که از اعمال 
ســلیقه های ناروا یا سیاســت گذاری های نادرســتی که منتهی به حذف یا طرد 
دانشجویان یا دانشگاهیان برخلاف قوانین و مقررات آمره و به ویژه موضوعات مرتبط 
با »محرومیت از حقوق اجتماعی« می شود ممانعت کند. به نظر می رسد که دولت 
چهاردهم به دنبال آن است که سیاست گذاری عمومی در حوزه دانشگاه به سمتی 
پیش رود که با رعایت حقوق شهروندی به حق آموزش و حق بر دسترسی مناصب 

آموزشی بدون تبعیض یا حامی پروری توجه جدی تری شود. در این راستا اگر نقض 
حق، برخورد سلیقه ای یا اعمال اختیارات اقتضایی توسط نهادهای اداری صورت 
گرفته است، این موضوع توسط فضای دانشگاهی و به دور از مداخله های ناروای 
نهادهایی که رسیدگی به این مسائل خارج از صلاحیت شان است مورد بازبینی و 
بازنگری قرار می گیرد.« این وکیل دادگستری بر مراجعه دانشگاهیان به وکلا برای 
دریافت مشورت های حقوقی تاکید می کند و می گوید:»این افراد هنگام مراجعه 
به ما نگرانی های خود را درباره تضییع حقوق شان ابراز و مشورت هایی هم دریافت 
کردند. اما اخباری که از ناحیه این افراد به ویژه در ماه جاری به دســتمان رسید، 
گویای آن است که برای بازبینی و بازنگری وضعیت این افراد حداقل تلاش های 
قابل ملاحظه ای توســط دولت جدید صورت گرفته است.« او اضافه می کند:»با 
توجه به اینکه دولت در وضعیت اضطراری تشــکیل شــده اســت و بــا توجه به 
گزارش هایی که در این رابطه به دولت جدید رســیده بوده، این احســاس ایجاد 
شده که یک نیاز فوق العاده  در این مقطع زمانی وجود دارد. به نظرم به عنوان یک 
اقدام فوریتی کمیته  بازبینی تشکیل شــده است. در هر صورت دانشگاه قواعد 
خاص خود را داشته و مطلقاً روا نیست که جنبه قضایی و پلیسی به این حوزه ها 
تحمیل شود. باید موضوعات مرتبط با دانشگاه با قواعد سزاوار دانشگاهی مورد 
تحلیل و بررسی قرار گرفته و سیاست های جزایی یا کیفرهایی مانند محرومیت از 
تحصیل کردن یا آموزش دادن که در واقع در زمره محرومیت های اجتماعی قرار 
دارند به هیچ وجه نباید روا داشته شود. تنها به این شیوه است که دانشگاه مظهر 
علم و دانش بنیانی برای توسعه کشور به شمار خواهد آمد.« این وکیل دادگستری 
تاکید می کند که دانشگاه باید به صورت دانشگاهی اداره شود. در قانون مجازات 
اســلامی برای برخی از جرائم محرومیت اجتماعی در نظر گرفته شده است اما 
خارج از موارد ذکرشده در قوانین نباید از سلاحِ »محرومیت اجتماعی« استفاده 

کرد زیرا این موضوع خطرناک است.« 

رویکرد دولت نسبت به دانشگاه، خوب اما ناکافی �
محمدباقر تاج الدین، جامعه شناس و استاد دانشگاه 
دربــاره تاکید رئیس جمهور بر نــگاه فراجناحی و پذیرش 
ســخنان درست و علمی و میزان عمل دولت چهاردهم به 
این سخنان به هم میهن می گوید:»برای قضاوت در این باره 
هنوز خیلی زود اســت چراکه زمــان زیادی از روی کار آمدن دولت پزشــکیان 
نمی گــذرد. از طــرف دیگــر ما می دانیــم که مشــکلات چقدر زیاد اســت و 
رئیس جمهور برای چینش افراد مورد نظر خود با  پیچیدگی های بسیاری مواجه 
است. در واقع در این باره درخواست ها، لابی گری ها و گاهی فشارهایی وجود 
دارد کــه باید به آنها توجه کرد. با این حــال باید گفت که تا اینجای کار، دولت 
عملکرد خوبی داشته است اما باید صبر کنیم تا مشخص شود که در ماه های 
آینده رئیس جمهور چه اقداماتی کرده و تا چه میزان در مسیر هدف گذاری شده 
مورد ادعای خود می تواند حرکت کند.« او به بازگرداندن اساتید به دانشگاه ها 
هم اشــاره می کند:»تا جایی که ما شنیده ایم  و خوانده ایم رویکردها نسبت به 
اساتید دانشگاه بد نبوده و حرکت هایی مانند بازگرداندن اساتید و رفع مشکلات 
دانشجویان انجام شده است. اگرچه این اقدامات کامل نبوده اما قابل پذیرش 
اســت.« این استاد دانشگاه اما مشــکلات این نهاد را بسیار ریشه ای  و جدی  
می داند:»نمی توان از یک دولت یا رئیس جمهور انتظار داشت این مشکلات را 
در کوتاه مدت حل کند. به عنوان مثال شرایط فعلی دانشگاه ناشی از تصمیمات 
غلط بوده است. تاسیس این تعداد دانشگاه،  چندان منطقی نبود. پذیرش این 
میزان دانشجو که بعداً فارغ التحصیل شده اما بازار کاری ندارند و همچنین از 
مهارت آموزی مناسب هم برخوردار نیستند در مغایرت با توسعه همه جانبه است. 
این درست نیست که فکر کنیم وجود این تعداد دانشگاه امری مطلوب است. 
افرادی باید به دانشــگاه بروند که واقعاً به آن علاقه مند هستند.  اینکه همه به 
دانشگاه بروند خیلی هم اتفاق منطقی نیست. بنابراین ساماندهی این وضعیت 
از طریق امکانات و ظرفیت هایی که دولت در اختیار دارد، ضروری است.«  یکی 
از تاکیدات رئیس جمهور استفاده از ظرفیت اساتید دانشگاه برای حل مشکلات 
جامعه در حوزه های تخصصی خودشان و همچنین حمایت از افرادی بوده است 
که در کشور مانده اند تا کاری کنند، آیا وجود چنین رویکردی در دولت برای حل 
مشکلات کشور کافیســت؟ ســوالی که تاج الدین درباره آن می گوید:»وجود 
رویکرد مبتنی بر استفاده از اساتید رشته های مختلف برای رفع مشکلات جامعه 
و برنامه ریزی و سیاست گذاری در راستای آن، بسیار خوب است اما کافی نیست. 
به این معنا که باید زیرساخت های چنین اقدامی مهیا شود و تضمینی باشد برای 
اینکه راهکارها علاوه بر منطقی و علمی بودن،  مورد اســتفاده هم قرار گیرند. 
اینکه جلساتی تشکیل شده و اساتید راهکارهایی ارائه دهند اما بعد از جلسه 
همه این موارد به فراموشی سپرده شود و هیچ وزارتخانه و سازمانی به آن توجه 
نکند فایده ای ندارد. باید برآیند نظرات اساتید در یک موضوع خاص برای حل 
مســئله در اختیار رئیس جمهور قرار گیرد. این اقدامات می تواند نشان دهنده 

اقدام دولت برای عمل به وعده هایش باشد.«  
ایــن جامعه شــناس درباره مهم ترین موانــع پیش روی دولت بــرای عمل به 
وعده های خود، این موانع را به دو بخش درون دانشــگاهی و برون دانشــگاهی 
تقســیم می کنــد و می گوید:»موانع درون دانشــگاهی مانند رویکــرد مدیریت 
دانشگاه ها، برخوردهای سلیقه ای و... مواردی هستند که باید توسط وزارت علوم 
و سایر نهادهای مرتبط مورد بررسی قرار گرفته و راهکارهایی برای آنها به کار گرفته 
شــود. موارد برون دانشگاهی است هم نیازمند تعامل دولت در راستای رفع این 
موانع اســت. اما اصل ماجرا این است که دانشگاه در عمل برای حل مشکلات 
جامعه به کار گرفته شود و دولت به این نتیجه برسد که دانشگاه ها می خواهند و 
می توانند، دست کم بازوهای فکری دولت باشند و  می توانند راهکار های خوب 
و علمی  برای سیاســت گذاری و برنامه ریزی برای حل مشکلات ارائه دهند و در 
آخرین مرحله این برنامه ها اجرایی شــوند.« او تصریح می کند:»اگر این مسیر 
را برای دانشــگاه ها باز کنند، کمابیش دانشــگاه ها این آمادگی را دارند که برای 
حل برخی مشکلات راهکار عملی ارائه دهند. این مسئله باعث برداشته شدن 
تدریجی مشکلات دانشگاه ها هم می شود.«  وزیر علوم تصریح کرده که بودجه 
آموزش عالی کمتر از ســه درصد بودجه کل کشور اســت، این میزان بودجه آیا 
متناسب با شرایط و نیازهای آموزش عالی کشور است؟ تاج الدین در پاسخ به این 
سوال تاکید می کند:»باید برای دانشگاه ها بودجه مناسبی در نظر گرفته شود. اما 
ضروریست که مانند کشورهای پیشرفته دانشگاه ها را به مراکز صنعتی،  تولیدی، 
رفاه و همه حوزه های مورد نیاز کشور وصل کرده و اساتید و دانشجویان را درگیر 
پروژه هایی کنند که برای کشور مثمرثمر است؛ البته باید بودجه خوبی هم برای 
انجام این پروژه ها در نظر گرفته شــود. از ســوی دیگر خروجی پروژه ها را هم از 

دانشگا ه ها بخواهند.«
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